
ne duha ne sluha, da bi se blagi namen uresničil. 
Leta 1872 je „Gospodaru o tej stvari spregovoril, 
in oglasili so se rojaki pokojnega Slomšeka, vrli 
Ponikljani, s ponudbo, da bi se v nja rojstnem 
kraju spominek postavil. Izvedli smo tačas, da 
znaša fond kakih 5000 gld., ki so v mariborski 
hranilnici. Kakor čujemo, 6e je lani denar pri 
mariborski eskomptni banki na obresti vložil. Es
komptna banka sicer za 1 procent več plačuje, 
ali pri sedanjem denarnem stanju ne dajejo eskom
ptne banke dovoljnega poroštva. Ko bi se bil 
p o s t a v n i odbor o tem vprašal, bi bil brez 
dvoma odločil, da naj denar, ako se še v stav
ljenje spominka porabiti ne more, rajši v hranil
nici ostane. 

Toda vprašanje zastran večega ali manjšega 
poroštva ni uzrok, da to stvar zdaj zopet sprožimo; 
povod temu daje nam stanje m a r i b o r s k e či ta l 
n i ce , čije predsedništvo si je v tej zadevi pravice 
prisvajalo, ktere mu ne pripadajo. Čujemo nam
reč, da šteje čitalnica le še kakih 15 udov! Pri 
tem pičlem številu se držati dolgo ne more. V 
§. 14. čitalničnih pravil je pa določba, da — če 
društvo preneha, — pripada nja „imetek jugo
s l o v a n s k i a k a d e m i j i v Zagrebu ." 

Skrajni čas je torej stvar do gotovosti spra
viti in določiti, kdo da ima prav ico razpo
lagat i^ z d e n a r j e m za Slomšekov spomi
nek. Se lani, ko je šlo za to, da škofijstvo zopet 
enega v odbor za SI. spominek voli, se je čital
nično predsedništvo prosilo, da naj blagovoli v 
pregled poslati osnovo o d b o r o v o , ki mora 
med listinami čitalnice biti. Zgodilo se to ni, 
češ, da koncepta najti ni. Izvoljen pa je bil preč. 
g. župnik in kanonik M. Glaser . — Načrta od
borove osnove nam ni treba, ker je v škofijski 
pisarnici vsa korespondencija v tej zadevi shra
njena. Vsled teh oficielnih pisem stoji stvar takole: 

1. V svoji vlogi od dne 1. okt. 1865, pod
pisanej po g. dru. S r n c u, kot predsedniku čital
nice, in g. J. S u m a n u , kot tajniku, prosi čital
nični odbor kn. šk. konsistorij, da naj blagovoli 
izmed duhovenstva voliti dva odbornika v komite 
za Slomšekov spominek. To se zgodi. — Da svet 
vidi, kakošen duh da je tačas še navdajal naše 
„narodnjake", naj posnamemo naslednje stavke z 
omenjene vloge. „Dobro vemo" — tako se bere 
v vlogi, — „da se tiče ta zadeva viših krogov 
memo našega, in da so naše moči p r e s l a b e , 
doseči zaželeni namen brez sodelovanja drugih. 
Zlasti naša sveta cerkev slavi Slomšeka kot uzor
nega biškupa, kot osnovatelja mnogo blagih kršan
skih društev in drugih imenitnih cerkvenih naprav... 
Upaje, da se nam spolni ta prošnja in želja, skle
uol je odbor našega društva, da ponižno povabi 
slavni konzistorij, da bi izbral dva odbornika, ki 
bi z dvema odbornikoma našega društva in z našim 
začasnim prvosednikom vred osnovali komite itd." 

2. V drugi prošnji od dne 25. okt. 1865, 
podpisanej od dra. Srnca in dra. Ulage, ki je bil 

Za poduk in kratek čas. 
V zadevi Slomšekovega spominka. 

Skoro bo 10 let, kar so se začeli darovi za 
Slomšekov spominek nabirati, pa nikjer ni 



z drom. Vogrinom v komite voljen, prosi sostav
ljeni „oprayilni odbor", (EsekutivAusscbuss), da 
naj blagovoli preč. konzistorij gospode d e k a n e 
po škofiji pooblastiti, da razpošiljajo „pozive", 
ktere je pripravil „opravilni odbor", dotičuim fa
ram z vpisnimi polarni vred, da se začne nabiranje 
prineskov. V isti vlogi naznanja „opravilni odbor", 
da so v seji 12. listopada 1865 za odbornike ime
novani vsi č. 6. dekani škofije. — Tudi to prošnjo 
je preč. škofijstvo uslišalo, s tem pa tudi potr
di lo volitev vseh labodskih dekanov kot prav ih 
udov odbora za Slomšekov spominek, in v odpisu 
od dne 29. listopada 1865 naznanilo, da naj de
kanijski uradi nabrane zneske neposreduo pošiljajo 
tačasnemu „kasirju" komiteta, dru. Prelogu. 

3. Kn. vi. škofijstvo razposlalo je vabila 
za nabiranje prineskov tudi drugim s loven
skim š k o f i j a m , odkodar so zneski— po spri
čevanji dnevnih zapisnikov — redno dohajali v 
škofijsko pisarnico, ki jih je oddajala denarničarju. 

Iz vsega tega sledi nepobitno: 
1. Pravi odbor za Slomšekov spominek 

sestavljen je iz vseh čč. gg. d e k a n o v labodske 
škofije, kteri imajo kot zastopniki darovalcev od
ločilno besedo pri vsem, kar se fonda in stavljenja 
spominka tiče. 

2. Poleg tega odbora je v Mariboru zvr
ševa ln i alj „opravilni" komite, sestavljen iz 
dveh, od škofijstva voljenih duhovnikov, iz dveh 
gospodov od čitalnice *) z njenim načelnikom vred, 
ki predseduje pri sejah zvrševalnega odbora. V 
področje „zvrševalnega" komiteta spada — kakor 
se to po vsem svetu razumeva — z v r š e v a n j e 
sk lepov širšega odbora, druga pa čisto nič ne! 
To je zvrševalni komite sam dejanjsko spoznal, 
ko je pred nekaj leti v zadevi SI. spominka vse 
dekane k seji bil povabil. 

3. Mariborska č i t a l n i c a nema z denarjem 
za Slomšekov spominek čisto nič opraviti; ta fond 
ne spada v nje „imetek", torej ga tudi ne zadeva 
§. 14. čitaln. pravil, ki le govori o imetku čitalnice. 
— Če bi toraj čitalnica nenadama prenehala, bi 
moralo — že z ozirom na vnanje škofije — preč. 
škofijstvo fond za Slom. spominek po pravni poti 
reklamirati. — Naše pojasnjenje, opirajoče se na 
oficielno korespondencijo, bodi pa javen in glasen 
p r o t e s t proti vsakej nepostavnosti in samovolj
nosti glede fonda za Slom. spominek. 

Slednjič prosimo, naj zvrševalni komite ne
mudoma skliče ves odbor , to je: povabi čč. gg. 
dekane v posvet, ter se naj postavi na dnevni red: 

1. Stanje fonda in kje da naj bo denar na 
obresti vložen? 

2. Ali ne kaže, zvršiti željo in namen da
rovalcev in kako ? 

3. Naj se sestavi zvrševalni komite tako 
da se je nadjati krepke in umne delalnosti. 

*) Po načrtu bi imela v komitetu biti tudi 2 za
stopnika mestne srenja; ali ta je njih volitev odrekla, češ, 
da ne s p a d a to v s ren j ske zadeve . To (si moramo 
prav dobro zapomniti. 


